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Kolumbán Vilmos: az a kérdés,  hogyan tudjuk a bibliai tanításokat 
közel vinni és átadni a fi atal nemzedéknek?

Sikeres templomfelújítás. Hálaadó istentisztelet idén ősszel a marosvásárhelyi vártemplomban

KOLUMBÁN VILMOS JÓZSEF TEOLÓGIAI TANÁR KARÁCSONY ÜZENETÉRŐL ÉS AZ EGYHÁZ ELŐTT ÁLLÓ KIHÍVÁSOKRÓL

Az erdélyi embernek mély hite van
Karácsonyra készülve dr. 
Kolumbán Vilmos Józseff el, 
a Kolozsvári Protestáns 
Teológiai Intézet rektorával 
és az Erdélyi Református 
Egyházkerület püspökhelyet-
tesével az ünnep kapcsán a 
mai embernek szóló egyházi 
üzeneteket járjuk körül. 
Miként tudnak a lelkészek és 
a gyülekezetek megbirkózni 
korunk új kihívásaival?

→ MAKKAY JÓZSEF

Elvilágiasodott társadalmunk-
ban a mai ember számára meny-
nyire fontos a karácsony?

Krisztus születése az egyház 
egyik legfontosabb ünnepe. Je-
lentősége az egyház szerint nem 
változott: ugyanolyan fontos, 
mint amilyen eddig volt. Az, hogy 
napjaink karácsonyához különbö-
ző szokások társulnak – konzum-
politikává, fogyasztási szokássá 
minősült –, valamennyit levon 
az ünnep értékéből, de valójában 
továbbra is a szeretet és az odafi -
gyelés ünnepe marad.

Manapság mennyire készül-
nek az emberek lelkileg kará-
csonyra? 

Tavaly volt egy érdekes ta-
pasztalatom ezzel kapcsolatban. 
A Kolozsvári Protestáns Teológi-
ai Intézet rektoraként karácsony 
előtt Magyarországon jártam. Ha-
zafele jövet hallgattam a rádiót, és 
meglepődve tapasztaltam, hogy a 
kereskedelmi adókon is felolvas-
sák a karácsonyi történetet, ami-
től különleges hangulata lett az 
ünnepvárásnak. Az embereknek 
továbbra is fontos a karácsony. 
Az ünnep estéjén vagy első és má-
sodnapján templomba mennek, 
érződik tehát az ünnep hangulata. 
Ez az utóbbi időben sem változott.

Nyugaton sokan megtagadnák 
Európa keresztyén gyökereit. E 
negatív hullámnak milyen hatá-
sa lehet a kelet-európai népek 
életére?

Kelet-Európának ez a része 
speciális helyzetben van. Az em-
bereknek a tradícióhoz és az egy-
ház mondanivalójához való hoz-
záállása megmaradt, megőrizték 
a régi szokásokat. Azt nem tud-

hatjuk, hogy mit hoz a jövő, mert a 
felnövekvő nemzedékek másként 
gondolkodnak. Amikor elérik azt 
a kort, hogy a társadalom irányí-
tójává váljanak, kiderül, hogy az 
eddigi trend fog-e változni. Az a 
tapasztalatom, hogy Románia la-
kossága – és azon belül az erdélyi 

magyarság – számára továbbra is 
fontosak az egyházi ünnepek. Az 
egyház nemcsak karácsonykor, 
hanem máskor is fontos szerepet 
tölt be az életükben. Tény, hogy 
sem a történelmi magyar egyhá-
zak, sem az ortodox egyház nem 
tudja elérni a társadalom száz 

százalékát, de akiket elér, azok 
számára fontos.

Az egyházi statisztikák azt 
mutatják, hogy az erdélyi refor-
mátus egyháztagok mintegy 10–
12 százaléka jár rendszeresen 
templomba. Stabil vagy csökke-
nő trendről beszélhetünk?

A 10–12 százalékos templom-
ba járási arány stabil. Ezek a hí-
vek majdnem minden vasárnap 
részt vesznek az istentisztelete-
ken, viszont nagy ünnepekkor 
a gyülekezetek tagjainak 30-40 
százaléka jön el a templomba. 
Mindenkit nem érünk el, de a 
gyülekezetek tagjainak jelentős 
része kötődik egyházához. A ko-
ronavírus-járvány után némi visz-
szaesést tapasztaltunk, ugyanis a 
járvány a templomba járó gyüle-
kezeti réteget érintette leginkább. 
A sors azonban úgy hozta, hogy 
a járvány után olyanok is járnak 
templomba, akik korábban nem 
voltak, így az arány nem változott.

Újságíróként azt tapasztalom, 
hogy vannak pezsgő, élő gyüle-
kezetek, ahol rendszeresen meg-
telik a templom, máshol viszont 
pár ember jön el istentiszteletek-
re. Mennyire lelkészfüggő jelen-
ség ez?

Mindig számításba kell ven-
ni az emberi tényezőt is, hogy a 
lelkész mennyire felkészült. Azt 
látom, hogy lelkészeink többsége 
akkor is elvégzi feladatát, ha nem 
mindig tudja megszólítani a gyüle-
kezet tagjait. Ahol pezseg a gyüle-

kezeti élet, ott valójában közösségi 
élet is van. Ahol nemcsak egysze-
mélyes történet a templomba járás 
– a lelkész elvégzi a szószéki szol-
gálatokat –, hanem a gyülekezet 
tagjai is részt vesznek az egyház-
község életében.

Nagyobb szerep kellene hárul-
jon az egyháztagok táborára, a 
presbitériumra?

Egyértelműen nagyobb szük-
ség van a világi szerepvállalásra.

→ Az a tapasztalatom, hogy 
Románia lakossága – és 
azon belül az erdélyi ma-
gyarság – számára továbbra 
is fontosak az egyházi 
ünnepek. Az egyház nem-
csak karácsonykor, hanem 
máskor is fontos szerepet 
tölt be az életükben.

Áldott karácsonyt kívánunk!


